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во всех федеральных округов и приведено объяснение этому. Построена группировка предприятий и органи-
заций субъектов РФ по видам собственности в 2011 г. Отдельно рассмотрены различия оборотов предприятий 
субъектов РФ. Рассчитан процент предприятий и организаций, занимающихся коммерцией среди федеральных 
округов. Проанализированы причины различий числа предприятий и организаций от форм собственности и 
видов деятельности. Рассмотрены основные характеристики малых предприятий. Проанализированы предпо-
чтения иностранного капитала в федеральных округах и последних в иностранном капитале. Сделаны соот-
ветствующие выводы.
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In the work calculated the ratio of Federal districts from 2000 to 2011 by the number of enterprises and 
organizations in the Russian Federation. Analyzed decrease in the number of enterprises and organizations in the 
North Caucasus Federal district. Highlighted activities in which the share of the enterprises and the organizations has 
a maximum and minimum values in all Federal districts and an explanation of this. Built grouping of enterprises and 
organizations of subjects of the Russian Federation by type of ownership in 2011 Separately examine the differences 
turns enterprises subjects of the Russian Federation. Calculated percentage of enterprises and organizations, engaged 
in Commerce among the Federal districts. Analyzed the causes of the differences in the number of enterprises and 
organizations of the forms of ownership and types of activity. Describes the main characteristics of small enterprises. 
Analyzed preferences of foreign capital in the Federal districts and the last in foreign capital. Relevant conclusions.
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В статье рассмотрены проблемные вопросы, касающиеся роли современных университетов в развитии ре-
гиональных инновационных систем. Инновационная деятельность рассматривается в качестве одного из глав-
ных факторов социально-экономического развития каждого региона России и улучшения качества жизни про-
живающего в нем населения. Сделаны выводы о том, что стратегии развития отдельных регионов опираются на 
создание кластеров различного типа, одним из ключевых элементов структуры которых является университет. 
Автором изучены условия приобретения подобными структурами качеств интегрированных образовательных 
кластеров. Сформулированы теоретические положения механизма функционирования интегрированного об-
разовательного кластера на региональном уровне. Определяются особенности инновационных услуг, проду-
цируемых такими структурами. Рассмотрены возможные выгоды и эффекты их деятельности (экономические, 
социальные и др.). Предложена структура системы интегрированного образовательного кластера. Делаются 
выводы о миссионерских качествах подобных структур в развитии регионов.
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In article the problem questions concerning a role of modern universities in development of regional innovative 
systems are considered. Innovative activity is considered as one of the main factors socially - economic development 
of each region of Russia and improvement of quality of life of the population living in it. Conclusions that strategy of 
development of certain regions rely on creation of clusters of the various type are drawn, one of key which elements 
of structure is the university. The author studied conditions of acquisition by similar structures of qualities of the 
integrated educational clusters. Theoretical provisions of the mechanism of functioning of the integrated educational 
cluster at regional level are formulated. Features of the innovative services produced by such structures are defined. 
Possible benefits and effects of their activity (economic, social, etс.) are considered. The structure of system of the 
integrated educational cluster is offered. Conclusions about missionary qualities of similar structures in development 
of regions are drawn.


